

DOI: 10.18572/1813-1204-2021-5-41-43

## Нотариальные сделки в электронной форме: некоторые проблемы практики\*

В статье рассматриваются вопросы совершения нотариальных сделок в электронной форме. После принятия Федерального закона от 27 декабря 2019 г. № 480-ФЗ «О внесении изменений в Основы законодательства Российской Федерации о нотариате и отдельные законодательные акты Российской Федерации» были легализованы некоторые услуги нотариата в цифровой форме, что упростило порядок обращения граждан к нотариусам. В исследовании сделан вывод, что, несмотря на удобство, эффективность, своевременность цифровизации нотариата, существуют некоторые проблемные моменты, которым необходимо уделить внимание, это риски уничтожения или искажения электронных документов, вопросы биометрической идентификации и «цифровое неравенство», которое не позволяет иметь гражданам равные права доступа к нотариальным услугам в дистанционном формате.

**Ключевые слова:** нотариус, электронный документ, цифровая подпись, реестр уведомлений, сделки.

The article deals with the issues of making notarial transactions in electronic form. After the adoption of Federal Law No. 480-FZ of December 27, 2019 "On Amendments to the Fundamentals of the Legislation of the Russian Federation on Notaries and Certain Legislative Acts of the Russian Federation", some notary services were legalized in digital form, which simplified the procedure for citizens to apply to notaries. The study concluded that, despite the convenience, efficiency, and timeliness of the digitalization of the notary, there are some problematic issues that need to be addressed, such as the risks of destruction or distortion of electronic documents, issues of biometric identification, and "digital inequality", which does not allow citizens to have equal rights to access notary services in a remote format.

**Keywords:** notary, electronic document, digital signature, register of notifications, transactions.

### \*ELECTRONIC NOTARY TRANSACTIONS: SOME PRACTICE ISSUES

*Kirillova Elena A.*  
Associate Professor of the Department of Civil Law  
of the Southwestern State University  
Senior Research Scientist of the Department  
Constitutional and Administrative Law  
of the South Ural State University  
PhD (Law)